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شهروند| در کنار کنسرت های پاپ که این روزها تعدادشان 
کم هم نیست، در سال های گذشته برگزاری کنسرت با عنوان 
دیگری هم پا به میدان گذاشته اســت که برگزارکنندگان از 
آن به عنوان کنسرت نوســتالژی یاد می کنند. نمونه ها زیاد 
است؛ مثل کنسرت  سال گذشته که برای یادبود مرحوم ناصر 
چشم آذر برگزار شــد و امسال هم دوباره تکرار شد یا کنسرت 
پرحاشیه و پرسروصدایی که مهران مدیری  سال گذشته آن 

را اجرا کرد.
سوغاتی پرچالش مهران مدیری 

سال گذشته که کنســرت مهران مدیری با بازخوانی ترانه 
سوغاتی در برج میلاد اجرا شــد، انتقادات زیادی را به همراه 
داشــت؛ البته اصل انتقاد و اعتراض از ســوی خانواده ناصر 
چشم آذر بود، چون آن زمان برای بازخوانی ترانه سوغاتی هیچ 
اجازه ای از خانواده چشم آذر گرفته نشده بود، آن هم درشرایطی 
که مرحوم ناصر چشــم آذر برای اجراى ترانه  »سوغاتی« در 
کنسرت خود، مدت ها تلاش کرده بود اما به او اجازه اجرا داده 
نشد؛ بنابراین درنهایت موسیقی بی کلام آن اجرا شد. بگذریم 
از این که مهران مدیری اعلام کرده بود که اجازه اجرای این کار 
را به صورت تلفنی از اردلان سرفراز گرفته است اما ظاهرا آنها 

لزومی ندیدند که از خانواده چشم آذر اجازه بگیرند. 
خانواده چشم آذر به میدان آمدند 

چندماه بعد از مهران مدیری، در دی ماه 97 شــرکت آوای 
دوران به مدیریت رســول ترابی و ســمیه کاویانی کنسرت 
نوستالژی ناصر چشم آذر را با خوانندگی حامی، مهدی یغمایی 
و گروه ســون برگزار کردند که البته آن هم انتقاداتی به همراه 
داشت؛ انتقاداتی که بیشتر به شــکل و کیفیت اجرا مربوط 
می شد، اما همین کنسرت دوشنبه شب دوباره با حضور همان 
خوانندگان خیلی بی سروصدا و بدون تبلیغ در برج میلاد برگزار 
شد. ظاهرا به همین دلیل هم فروش کنسرت آنقدری که باید، 
نبوده است، گفته می شود تنها 20 درصد آن فروش رفته است و 

بقیه مخاطبان آن میهمان بوده اند. 
وقتی هیچ کس پاسخگو نیست 

این بار ماجرای حقوق مولف یعنی آن بخشی که به خانواده 
چشــم آذر برمی گردد، مشــکلی ندارد؛ چون برگزار کننده 
کنسرت رسول ترابی، تهیه کننده آثار مرحوم چشم آذر بوده 
اســت، ضمن این که دختر این آهنگســاز ایرانی سرپرستی 

گروه را هم برعهده داشــته اســت. البته درجریان پیگیری 
این موضوع که آیا جز آهنگســاز، حق مالکیت معنوی اثر از 
ترانه ســرای این قطعات گرفته شده اســت، با رسول ترابی و 
 شیرین چشــم آذر تماس گرفته شد اما هیچ کدام پاسخگوی

 تلفن های خود نبودند. 
شکایت پشت شکایت

رعایت نکردن حقوق مالکیت اثر موضوع تازه ای نیست، همین 
چند وقت قبل اردلان سرفراز، ترانه سرای ایرانی به دلیل استفاده 
بدون اجازه از دو ترانه اش از علی لهراسبی و رضا صادقی شکایت 
کرده بود. اگرچه درنهایت دادگاه رأی به دو سال حبس تعزیری 
این خوانندگان داده بود اما ماجرا با عذرخواهی آنها از ترانه سرا 
به خیر و خوشــی به پایان رسید. پاییز  سال گذشته با شکایت  
ورثه مرحوم رحیم معینی کرمانشاهی از محمد معتمدی، سالار 
عقیلی و فرزاد فرزین به  اتهام استفاده بدون مجوز از آثار او، دوباره 

موضوع حق مالکیت اثر سر زبان ها افتاد.
مسئولیت کپی رایت برعهده برگزار کننده است 

اما روند کار در دفتر موســیقی وزارت ارشاد چگونه است؟   

آیا هنگام بررســی و ارایه مجوز به گروه های موسیقی از آنها 
مدارکی در این باره دریافت می شــود و آیــا اصلا حقی برای 
ترانه سرا یا آهنگساز و تنظیم کننده اثر قایل است؟ ظاهرا هنگام 
کسب مجوزهای اجرا در دفتر موسیقی، درخواست دهندگان 
باید درباره رعایت حقوق مولفان و مصنفان فرمی را پر کنند؛ 
به این معنی که حق مالکیت اثر در تمام جوانب رعایت شده 
باشد. در واقع وزارت ارشاد جز گواهی برگزار کننده کنسرت، 
مدرک دیگری از آنها نمی خواهد. بعد از اجرای کنســرت هم 
اگر مشخص شود که مدارک و اجازه نامه های برگزارکنندگان 
کافی نبوده است، وزارت ارشاد هیچ مسئولیتی برعهده ندارد 
و عواقب آن پای برگزارکنندگان اســت. البته دفتر موسیقی 
وزارت ارشاد هم در پاسخ به این ابهام که آیا برای پکیج کامل 
یک آهنگ از اجرای آهنگســاز تا خواندن شعر نیاز به اجازه از 
آهنگساز، تنظیم کننده و شاعر هم هست، به »شهروند« اعلام 
کرد که وقتی کاری براساس یک ترانه ساخته و مجوزهای آن 
اخذ می شود، نیاز به مجوز دوباره ندارد و در این مورد به خصوص 

هم ظاهرا ناصر چشم آذر روی ترانه ها مجوز اجرا گرفته است. 

این بار خانواده مرحوم چشم آذر دست به کار شدند

مد جدید کنسرت های نوستالژی 

صفرهای قرارداد مثل نقل روی سر فوتبالیست ها!
  بالارفتن بی رویه مبالغ قرارداد بازیکنان باعث شده تا سازمان لیگ به فکر برگزاری جلسه اضطراری در این خصوص بیفتد

 وزیر دستور داد
 ممنوعیت ورود افراد شرور به استادیوم ها

 تماشاگرنماها 
چگونه شناسایی می شوند؟

شــهروند| بعد از اتفاقاتی که در چند دیدار 
پایانــی فصــل گذشــته رخ داد و بــا درگیری 
هواداران روی سکوها ســازمان لیگ تصمیم به 
انحلال کانون های هواداری باشــگاه ها گرفت و 
حتی چند تن از روسای کانون های هواداری را از 
حضور در ورزشگاه ها محروم کرد. با این که فقط 
چند روز از ابلاغیه ســازمان لیگ گذشــته بود، 
شاهد بودیم رئیس کانون هواداران پرسپولیس 
که دســتور ممنوعیت حضورش در ورزشگاه ها 
صادر شــده بود، به راحتی در استادیوم ها تردد 
می کند و همــراه سرخپوشــان در نیمه نهایی 
و فینــال جام حذفی هــم بود! نه تنهــا ابلاغیه 
ســازمان لیگ اجرا نشــد، بلکه حکــم کمیته 
اخلاق مبنی بر محرومیت سعید فتاحی، رئیس 
کمیته مســابقات، هم اجرایی نشده است و این 
مدیر همچنان به فعالیت خــود به راحتی ادامه 

می دهد. 
حــالا این بــار وزیــر ورزش در جلســه ای با 
رئیس پلیس تهران موضــوع جدیدی را مطرح 
کرده که با شــرایط فعلی اجرایی شدن آن بعید 
به نظر می رسد. مسعود ســلطانی فر در جلسه با 
سردار رحیمی می گوید: »افراد شرور و سابقه دار 
که هیچ گونه ارتباطــی با ورزش و فوتبال ندارند 
نباید به اســتادیوم ها وارد شــوند و با کمک قوه 
قضائیه و پلیس، هواداران بد ســابقه اجازه ورود 

به استادیوم را نخواهند داشت.«
شاید در این جلســه راهکارهای جدیدی در 
نظر گرفته شده و وزارت ورزش هم پای کار آمده 
تا بلکه به  زودی فضای اســتادیوم ها پاکســازی 
شود. به نظر می رســد، وزارت ورزش عزم جدی 
برای این کار دارد؛ اما آیا واقعا زیرســاخت های 
موجود فوتبال ایران قابلیت اجرای چنین قانونی 
را دارد؟ بارهــا در لیگ های معتبــر دنیا از این 
دست اخبار شنیده ایم که فلان هوادار به خاطر 
جرمی که مرتکب شــده، چند  ســال از حضور 
در استادیوم های آن کشــور محروم شده است. 
این اتفاق با توجه به شــماره گذاری صندلی ها 
و سیســتم بلیت فروشــی در اروپــا کاملا قابل 
اجراست؛ اما در ایران که هنوز خیلی از باشگاه ها 
بلیت ها را به صورت دستی به فروش می رسانند، 

بعید است چنین اتفاقی رخ دهد.
حتی بارها در چند فصل اخیر شاهد بودیم که 
دختران با گریم پســرانه وارد ورزشگاه شدند و 
کســی متوجه حضورشان نشــده، پس کنترل 
روی ســکوها به هیچ وجه در حدی نیســت که 
افراد شرور و ســابقه دار شناسایی شوند و سپس 
دفعات بعدی از ورود آنها به ورزشگاه جلوگیری 
شود. باید دید وزارت ورزش، فدراسیون فوتبال 
و ســازمان لیگ چه ترفندی را برای اجرای این 
پروژه در نظــر دارند و چقــدر می توانند در این 

زمینه موفق باشند. 

هیجان انگیز

شهروند| آنهایی که ســینمای دهه60 و اوایل70 را دنبال می کردند، بی شک مهشید افشارزاده را 
می شناسند. یکی از ستارگان آن سال ها که بعدتر کم کار شد و در سال های اخیر جز ساخت فیلم »پنج 
ســتاره« و بازی در فیلم  »عیار ۱۴« کاری از او ندیده ایم. این بازیگر به  تازگی خاطره ای تعریف کرده که 
جالب است: »سر فیلم بلوف ساموئل خاچیکیان به  دلیل پوشیدن مانتوی آبی و شلوار لی مواخذه شدم! 
وقتی گفتم که این لباس انتخاب کارگردان و طراح لباس پروژه بوده، ارشادی ها در جواب گفتند که شما 

به عنوان نماینده یک زن مسلمان بر پرده سینما نباید زیر بار خواسته آنان می رفتید«!

خاطره 
بامزه  ستاره 
سال های دور

ره
چه

شهروند| نقل و انتقالات در فوتبال ایران با یک تورم حیرت انگیز 
روبه رو شده اســت. رقابت باشگاه ها برای موفق شدن آنها را مجاب 
می کند که برای بستن یک تیم قدرتمند پول خرج کنند و در کورس 
رقابت آن باشگاهی برنده می شود که پول بیشتری در این رقابت 
خرج کند؛ همین مســأله هم باعث افزایش چشمگیر رقم قرارداد 
بازیکنان و حتی مربیان در فوتبال ایران می شود. در کنار این مسأله 
البته نقش دلالان و ایجنت ها را نباید نادیده گرفت که با شگردهای 
خود و مذاکره شــان با چند باشــگاه درنهایت کاری می کنند که 
بازیکن طرف قراردادشان با بالاترین پیشنهاد قرارداد را امضا کند؛ 
منتها این افزایش چشمگیر قراردادها در فوتبال ایران قطعا تبعات 
 منفی سنگینی را به همراه خواهد داشت که در این گزارش به آن 

خواهیم پرداخت. 
آپشن های عجیب

مهاجم لیگ برتری داریــم که برای گل زدن در قــرارداد خود 
آپشن گذاشته اســت. دروازه بانی داریم که برای هر کلین شیت 
مبلغی به قراردادش اضافه می شود؛ این در حالی است که با مهاجم 
قرارداد امضا می کنند که گل بزند یا وظیفه دروازه بان تلاش برای 
گل نخوردن است. در بسیاری از قراردادهای بازیکنان این بند وجود 
دارد که اگر در طول فصل یک تعداد مشخص بازی برای تیم خود 
انجام بدهند،   درصد قابل توجهی به قراردادشان اضافه می شود؛ مثلا 
15 درصد در ازای انجام دادن 20 بازی! به این آپشــن ها پرداخت 
 مالیات ، هزینه مسکن برای بســیاری از بازیکنان و موارد دیگر را

 اضافه کنید.
پاداش آسیایی به داد پرسپولیس رسید

باشگاه پرســپولیس در بین  تیم های لیگ برتری در سال های 
اخیر ثبات زیادی داشــته و برای همین امسال هم اکثر بازیکنان 
اصلی در تیم خواهند مانــد. منتها بخش بزرگی از بحران مالی که 
در این باشگاه وجود داشته به خاطر وجود بندهای حیرت انگیز در 
قرارداد بازیکنان بوده است؛ آپشــن هایی که رقم قرارداد آنها را به 
شــکلی حیرت انگیز بالا می برد. از این بندها می توان به 10 درصد 
پاداش قهرمانی در لیگ و  10 درصد پاداش قهرمانی در جام حذفی 
اشــاره کرد.  اگر هر بازیکنی در بیش از 70 درصد بازی ها به میدان 
برود، 10 درصــد به مبلغ قراردادش اضافه می شــود. بند رضایت 
مربی هــم از دیگر تبصره های جنجالی قرارداد سرخپوشــان بود 
که در صورت رضایــت کادر فنی مبلغی به قرارداد بازیکنان اضافه 
می شد. آپشــن های حیرت انگیز دیگر قرارداد بازیکنان مربوط به 
لیگ قهرمانان آسیا است که در قرارداد هر بازیکن توافق بر سر نوع 

آپشن ها متفاوت بود. با این حال برای صعود به هر مرحله یک درصد 
خاص پاداش به قرارداد بازیکن اضافه می شــود و همین امســال 
فینالیست شدن پرســپولیس باعث شد که بیشتر درآمد آسیایی 
تیم خرج پاداش بازیکنان به جای قرارداد اصلی شان شود.  درواقع 
همین آپشن ها هزینه باشگاه ها را نسبت به قرارداد اصلی بازیکنان 

و مربیان بالا برد.
قراردادهای میلیاردی در استقلال

برای این که ببینید ریخت و پاش مالی در استقلال تا چقدر زیاد 
بوده، فقط کافی اســت یک  بار قرارداد بازیکنان و مربیان خارجی 
این تیم که چندی پیش جزییات کامل آن در خبرگزاری تسنیم 
منتشر شد را مرور کنید. مدیران این باشگاه هزینه هایی سرسام آور 
برای جذب خارجی ها داشتند که اکثر آنها هیچ خروجی هم برای 
تیم نداشــته اند؛ از مبلغ قرارداد تا آپشــن های عجیب و غریب به 
همراه پرداخت مالیات بازیکنان و مربیان! اخیرا هم که علی خطیر، 
معاون باشگاه، در اقدامی جنجالی به صورت رسمی اعلام کرد که 
وریا غفوری برای عقد قرارداد سه ساله با استقلال 9 میلیارد تومان 
درخواست کرده و سید حسین حسینی هم برای قرارداد دو ساله 
6 میلیارد تومان خواســته اســت. همین دو نمونه واضح در کنار 
قراردادهای جنجالی خارجی ها به خوبی نشان می دهد که فعل و 

انفعالات مالی در این باشگاه به چه صورت بوده است.

زنوزی معادلات را بر هم زد
از روزی که محمدرضا زنوزی متمول مالک تراکتور شد او یک تنه 
سیستم مالی فوتبال ایران را با پرداخت های نجومی خود تغییر داد 
و عملا باعث تورم در قراردادها شــد. او با مسعود شجاعی و اشکان 
دژاگه و احســان حاج صفی قراردادهای 500 تا 600 هزار دلاری 
امضا کرد و برای جذب ستاره های دیگر میلیاردها تومان هزینه کرد. 
زنوزی فصل را با انتخاب جان توشاک مشهور آغاز کرد و سپس او 
را برکنار کرد و هدایت تیم را به محمد تقوی ســپرد و بعد از مدتی 
لیکنز را به  عنوان سرمربی خارجی تیمش انتخاب کرد. برای امسال 
هم که او با قراردادی سنگین هدایت تراکتورسازی را به مصطفی 
دنیزلی داده و پول های زیادی در نقل و انتقالات هزینه کرده است؛ 
به طور مثال گفته می شود که برای جذب رشید مظاهری دروازه بان 
ملی پوش سابق ذوب آهن بیش از 5 میلیارد تومان هزینه کرده است. 
زنوزی البته از راه فوتبال هیچ درآمــد قابل توجهی ندارد و معلوم 
نیست تا چه زمانی می تواند از سرمایه شخصی در فوتبال ایران برای 
تراکتور پول خرج کند. جالب اینجاست که باشگاه او خصوصی است 
و هر چقدر پول بخواهد می تواند به بازیکنان و مربیان خارجی بدهد 

و کسی هم جلوی او را نمی تواند بگیرد.
ما سپاهانیم و حالاحالاها پولدار!

سپاهان  سال گذشــته نایب قهرمان لیگ برتر شد و هزینه های 

سرســام آور این باشــگاه در نقل  و انتقالات برای بستن یک تیم 
قدرتمند در موفقیت این تیم در طول رقابت ها بی تأثیر نبود. آنها 
البته همیشه یکی از باشگاه های پولدار فوتبال ایران بوده اند و از آنجا 
که چند فصل بدون جام را سپری کرده اند، دیگر پول دلیلی برای 
شکست آنها در نقل و انتقالات نیست. آنها هم با ارقامی حیرت انگیز 
اقدام به مذاکره با بازیکنان و جذب آنها می  کنند. مثلا گفته می شود 
حسینی، ستاره ذوب آهن، را با قراردادی نجومی به خدمت گرفته اند 
و شایعه شده که به چند بازیکن در کنار قرارداد حواله   آهن با ارزش 
مالی بالای یک میلیارد را داده اند.  البته این خبر تنها در حد شایعه 
بوده و قطعا خود باشگاه سپاهان باید درباره جزییات آن شفاف سازی 
انجام بدهد. درباره ارقام قرارداد بازیکنان سپاهان هم می توان یک 
مثال جالب دیگر هم زد. محمد محبی که یکی از بهترین بازیکنان 
فصل گذشته لیگ یک بود،  ابتدا مذاکراتی با یک باشگاه لیگ برتری 
انجام داد و توافــق کرد که در ازای 250 میلیون تومان و داشــتن 
50 درصد آپشن قرارداد به این تیم ملحق شود. منتها درنهایت راهی 
سپاهان شد و شایعه شــده که رقم قرارداد او بیش از یک میلیارد 
تومان است. قرارداد  ســال قبل محبی در لیگ 40 میلیون تومان 
 بود! حالا حسابش را بکنید که سایر ستاره ها چه ارقامی از باشگاه

 دریافت می  کنند.
درودگر: جلسه فوری برگزار می کنیم

مدیران ســازمان لیگ فوتبال ایران در نظــر دارند در آینده ای 
نزدیک برای جلوگیــری از ریخت و پاش مالی جلســه ای مهم و 
اضطراری با مدیران عامل باشگاه های لیگ برتری برگزار کنند. در 
این جلسه قرار است درباره درخواست های حیرت انگیز بازیکنان 
و مربیان و ضربه ای که رقابت اقتصادی باشگاه ها به فوتبال کشور 
می زند، بحث و تبادل  نظر صورت بگیرد. محمدصادق درودگر، عضو 
هیأت رئیسه سازمان لیگ فوتبال ایران، به خبرنگار »شهروند« در 
این رابطه می گوید: »در جلســه اخیر هیأت رئیسه درباره افزایش 
چشــمگیر رقم قرارداد بازیکنان بحث و تبادل نظر انجام شد و به 
همین ترتیب قرار شد هر چه سریع تر برنامه ریزی ای برای برگزاری 
جلسه ای با مدیران عامل باشــگاه ها  انجام شود. ممکن است یک 
باشگاهی پول داشته باشد و بخواهد هزینه کند. منتها آقایان مدیر 
باید بدانند که با بالابردن رقم قرارداد بازیکنان به شکلی کنترل نشده 
دارند به فوتبال کشور ضربه می زنند. باید جلسه ای برگزار کنیم و 
در این نشســت با مدیران به یک راهکار درســت و منطقی برای 
جلوگیری از این رویه خطرناک برسیم و نتیجه این جلسه را تبدیل 

به قانون کنیم.«
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در روزهای پس از بروز یک 
حادثه، کودکان به حمایت و 
مراقبت بیشتری نیاز دارند. 

ممکن است خیلی بترسند و 
فشار زیادی به آنها وارد شده 

باشد.

»رُما« همچنان جایزه ها را درو می کند 

فیلم »رُما« ساخته آلفونســو کوارون پس از کسب 
دستاوردهای مهم جهانی موفق شــد تا ۱۰ جایزه از 
جوایز آریل مکزیــک را از آن خود کنــد. گرچه خود 
کوارون نتوانست در این مراسم که در مکزیکوسیتی 
برگزار شد شرکت کند اما با یک پیام ویدیویی از حضار 
تشــکر کرد و گفت از این که به آن جامعه تعلق دارد، 
احســاس افتخار و غرور دارد. کوارون از  ســال ۱۹۹۱ 
که برای ساخت نخستین فیلم بلندش، جایزه آریل را 
برده بود، دیگر موفق به کسب این جایزه نشده بود. او 
 ســال ۲۰۰۱ پس از آن که خواستار شفافیت در روند 
رأی دهی در آکادمی فیلم مکزیک شد، از شرکت دادن 

فیلم جاده ای اش در این رقابت خودداری کرده.

خبر

شــیردل:  کامــران 
»علاقــه ای به شــنیدن 
تعریف دربــاره  فیلم هایم 
ندارم و با وجــود این که از 
ساخت بعضی از فیلم های 
به نمایش درآمده بیش از پنجاه  ســال می گذرد، 
بیشتر دنبال شنیدن نقدهایی درباره  آنها هستم؛ 
نقدهایی که شاید دیگر به درد من نخورد اما به  طور 
حتم به کارِ فیلمسازان و جهان آینده خواهد آمد.«

پندار اکبــری: »زمانی 
فیلم »معراجی ها« را بازی 
کــردم و در صحنه هــای 
جنگــی کــه عراقی هــا 
رزمندگان مــا را زنده زنده 
چال می کردند، باورم نمی شد و می پرسیدم واقعا 
چنین چیزی بوده و واقعیت دارد؟ و می گفتند بله، 
متاســفانه این اتفاق افتاده اســت! ما تا به چشم 
خودمان برخی چیزها را نبینیم، باور نمی کنیم. در 
سریال  گاندو هم ما چیزی را تجربه کردیم که ابتدا 
باورمان نمی شــد وجود دارد؛ مثــلا اوایل برای 
مخاطب این ســوال پیش آمده بود که چرا زمان 
صحبت کردن انگشــت تان را داخــل گوش تان 
می برید؟ ما در گوش های مان بی سیم های خیلی 
حرفه ای داشتیم زیرا اغلب این ماموران از چنین 

تجهیزاتی استفاده می کنند.«

هادی حجازی فر: »این 
روزها تضمین موفقیت یک 
تئاتر بســتگی به حضور 
چهره های سینمایی ندارد؛ 
اما معتقدم باید از حضور هر 
فــردی که به فــروش و جــذب مخاطب کمک 
می کند، تشــکر کرد. بنابراین مشکلی با حضور 
چهره های سینمایی ندارم اما رویکردمان هم مبنی 
بر این نیست که حتما نمایش ها با حضور این نوع از 
بازیگران اجرا شود؛ بلکه تأکید بر اجرای کار خوب 

داریم.«
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